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Op donderdag 11 maart 2021 hield de Commissie voor Cultuur, Jeugd, Sport en 

Media een hoorzitting over het rapport Mediaconcentratie 2020 van de VRM.  

 

De presentatie bij de toelichting is terug te vinden op de dossierpagina van dit 

commissieverslag op www.vlaamsparlement.be.  

 

(Deze commissievergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

I. Toelichting 

Carlo Adams, voorzitter van de Algemene Kamer van de VRM, deelt mee dat het 

voorliggende document al de veertiende jaarlijkse editie van het VRM-

Mediaconcentratierapport is. Al bij de vorige editie heeft de voorzitter het rapport 

uitgebreid in de opdracht van de VRM gesitueerd. Vandaag vat de spreker die situering 

samen door te zeggen dat de invalshoek overwegend economisch is, met eveneens 

aandacht voor de aspecten diversiteit en pluralisme, die ermee samenhangen. Hij 

gaat meteen over naar de inhoudelijke toelichting van het rapport over het jaar 

2020, dat uiteraard ook de invloed van de coronacrisis behandelt.  

1. Hoofdstuk 1: De Vlaamse mediasector  

Het eerste hoofdstuk bakent traditioneel het speelveld af, stelt Carlo Adams. De 

VRM onderscheidt in de Vlaamse mediasector vier mediavormen: radio, televisie, 

geschreven pers en internet. De afbakening tussen de vier vormen is tegenwoordig 

niet meer zo evident. De regulator brengt in dit hoofdstuk de waardeketens in 

beeld. De verticale keten gaat van bron tot monding. Voor de geschreven pers 

start die bij het persagentschap of de journalist en eindigt hij bij de lezer van 

bijvoorbeeld een krant. 

 

Als eerste evolutie heeft de VRM vastgesteld dat de opmars van digitale radio zich 

heeft voortgezet. Het gaat vooral om DAB+. De autoradio’s zijn in hoge mate maar 

niet uitsluitend verantwoordelijk voor die opmars. Een recente en dus niet in het 

rapport over 2020 verwerkte wijziging aan het Mediadecreet had eveneens gevolgen 

voor DAB+.  

 

Wat tv betreft, blijken de mediagroepen minder in te zetten op een grote waaier 

aan merken, maar spelen ze hun sterkste merken zoveel mogelijk onder dezelfde 

naam uit. Vroeger zaten er diverse merknamen als CAZ en Vitaya in het aanbod. 

Vandaag noemt SBS zijn tv-zenders Play4, Play5 en Play6, en noemt DPG Media 

ze VTM1, VTM2 en VTM3. De samenwerkingsmogelijkheden worden uitgebreid. Radio-

player was al eerder beschikbaar, en intussen is ook Streamz van start gegaan. 

Aanvankelijk namen alleen SBS Belgium en DPG Media eraan deel, maar later is 

ook de VRT tot dat initiatief toegetreden.  

 

De coronacrisis heeft de kijk- en leescijfers sterk doen toenemen, zonder dat de 

advertentiebudgetten echter gevolgd zijn. De mensen die in hun kot moesten blijven, 

hadden tijd te over om te lezen en te kijken, en hadden een grote informatiebehoefte. 

Maar de stagnatie van de economie heeft de advertentiebudgetten sterk doen afnemen. 

De zogenaamde coronaparadox is er één van stijgende consumptie tegenover een 

stagnatie van de inkomsten, aangezien de gestegen verkoop niet opwoog tegen 

het verlies aan reclame-inkomsten.  

 

De digitalisering blijft zich ook als algemene mediatrend voortzetten. Breaking 

news bereikt de mensen steeds meer langs sociale media en andere apps. De keerzijde 

is dat dit digitale aanbod steeds meer achter de betaalmuur aan het verdwijnen is. 

Hoofdpunten blijven nog zichtbaar, maar wie het hele artikel wil lezen, zal ervoor 

moeten betalen.  

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=12332
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Een ander gevolg van de crisis is een aanzienlijke stijging van het gebruik van vast 

internet in vergelijking tot mobiel internet.  

 

De coronacrisis heeft voor de contentleveranciers van alle mediavormen aanzienlijke 

gevolgen gehad, vervolgt Carlo Adams. Allerlei beperkingen bemoeilijkten reportages 

ter plaatse of bijeenkomsten van mensen. De release van nieuwe programma’s liep 

vertraging op. Er was minder mediaproductie mogelijk. Dit alles heeft ongetwijfeld 

ook zijn gevolgen voor de toeleveringsbedrijven en iedereen die bij het productie-

proces betrokken is. De filmreleases werden dan weer uitgesteld omdat de bioscopen 

gesloten zijn gebleven.  

 

Een steeds zichtbaarder fenomeen van de jongste jaren is de verticale en crossmediale 

integratie. Distributeurs als Telenet beperken zich niet meer tot die rol maar bieden 

ook content aan. Televisieomroeporganisaties werken met eigen websites en apps, of 

werken zoals VTM samen met een krantensite. Het gevolg is een grote crossmediale 

integratie van televisie, website en kranten.  

 

Tot slot van hoofdstuk 1 toont Carlo Adams in zijn presentatie een overzicht van 

de verschillende schakels in de waardeketen, voor elke mediasector apart.  

2. Hoofdstuk 2: Mediagroepen in Vlaanderen 

In het tweede hoofdstuk brengt de VRM de individuele spelers in kaart, licht Carlo 

Adams toe. De opsomming bevat voor elke groep een overzicht van de Vlaamse 

aandeelhouders. Op de internationale aandeelhouders heeft de VRM minder zicht. 

Voorts bevat ze een organogram met de structuur van de betreffende groep en 

een overzicht van de verschillende merken waarmee een groep actief is in de ver-

schillende schakels en mediavormen.  

 

Als voorbeelden toont Carlo Adams de aandeelhoudersstructuur van Roularta, het 

organogram van DPG Media en het merkenaanbod van Telenet. Vervolgens toont 

hij een overzicht van de crossmedialiteit: hoe actief elke groep in de verschillende 

mediavormen betrokken is, en telkens opgesplitst in content, aggregatie en distributie. 

De VRT verzorgt bijvoorbeeld niet enkel radio en tv maar heeft ook internet en 

mobiel internet in haar aanbod.  

 

Het einde van dit tweede hoofdstuk bevat een tekening van de verstrengeling van 

de Vlaamse mediasector, met de zogenaamde allianties tussen de verschillende 

groepen. Deze samenwerkingsverbanden situeren zich vooral op het niveau van 

de reclamewerving. Carlo Adams wijst op het schema Buy Media en Pebble Media 

aan. Daarnaast werken de Vlaamse media ook samen in hun strijd tegen de inter-

nationale uitdagers. Ook Radioplayer en Streamz zijn bijgevolg in het schema terug 

te vinden.  

 

Op de alliantievorming rond reclamewerving zal de VRM in zijn volgende rapport 

ingaan. De trend zet zich intussen voort. Dit blijkt nu al uit de aankondiging dat de 

activiteiten van Ads & Data op 1 april 2021 van start zullen gaan. Daar gaat het 

om een samenwerking tussen Telenet, SBS, Mediahuis, Proximus, Skynet en 

Pebble Media en de verschillende onderdelen van hun groepen. De VRM constateert 

dat op dat gebied heel veel aan het bewegen is en verwacht voor de komende 

jaren een voortzetting.  

 

Als voornaamste besluit bij het tweede hoofdstuk vermeldt Carlo Adams dat er 

weinig wijzigingen te noteren waren in de groepsstructuren zelf. De meest zicht-

bare was de terugtrekking van Roularta uit de tv-sector, dus uit Focus en WTV. 

Daarnaast is de al beschreven samenwerking in de strijd tussen internationale con-

currenten het belangrijkste besluit bij dit hoofdstuk. 
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3. Hoofdstuk 3: Informatie over de mediaconcentratie 

In hoofdstuk 3 wordt de concentratie berekend op basis van de verschillende types 

van integratie per mediavorm, de financiële gegevens en de concentratie-indexen, 

wijst Carlo Adams op zijn presentatie aan. Vervolgens toont hij als voorbeeld van 

indicaties van concentratie enkele grafieken uit het rapport. Het gaat onder meer 

om het marktaandeel per radio-omroep en de mandatenverdeling in de radiosector. 

Het aantal cumuls blijkt in 2020 aanzienlijk te zijn gedaald tegenover enkele jaren 

eerder. Daarmee zet de evolutie van 2019 zich voort.  

 

De weergave van het totale private nieuwsaanbod is nieuw in dit rapport. In 2020 

kreeg de VRM immers de vraag om ook de lokale initiatieven in kaart te brengen, 

net als kleinere tijdschriften die buiten de reguliere grafieken vallen. De VRM heeft 

bij alle Vlaamse gemeenten naar het plaatselijke nieuwsaanbod gepeild. Ongeveer 

60 procent heeft geantwoord. Aangezien die vraag nog maar voor de eerste keer 

is gesteld, verwacht Carlo Adams een grotere respons in de toekomst, en bijgevolg 

ook nauwkeurigere cijfers. De tendens die nu is vastgesteld, is dat het lokale aan-

bod van zowel gedrukt als digitaal nieuws licht is gestegen. De stijging situeert zich 

vooral in het digitale aanbod.  

 

De spreker gaat meteen over naar de besluiten bij dit hoofdstuk. Radio blijft een 

belangrijk medium, met de VRT als sterkste speler. Door de overschakeling naar 

digitale radio krijgt de concurrentie meer ruimte, een tendens waarvan Carlo 

Adams verwacht dat ze zich de komende jaren zal voortzetten.  

 

Wat tv betreft, legt de distributiesector – met bijvoorbeeld Telenet – een toenemende 

activiteit aan de dag in andere delen van de waardeketen. Omroeporganisaties van 

hun kant bereiken de kijker nu in toenemende mate rechtstreeks in plaats van enkel 

langs de klassieke distributie. Een zender beperkt zich niet langer tot uitzendingen 

via distributeurs als Telenet en Proximus, maar levert die content op sites en apps 

ook rechtstreeks bij de consument af.  

 

Bij de geschreven pers blijven DPG Media en Mediahuis de zwaargewichten wat de 

kranten betreft. Bij de tijdschriften gaat het vooral om Roularta en DPG Media.  

 

Wat internet betreft, werkt de VRT vooralsnog met zijn eigen apps en websites. 

VTM maakt gebruik van die van Het Laatste Nieuws. In deze context wijst de spreker 

erop dat internationale groepen de sleutelposities bezetten, voor de populaire media 

zoals Instagram en Facebook, appwinkels, zoekmachines als Google enzovoort. Op die 

manier lekt een deel van het advertentiegeld uit Vlaanderen weg naar internationale 

groepen. Het rapport licht dit verder toe. Het gaat om niet te onderschatten bedragen, 

die jaarlijks in de honderden miljoenen euro lopen. De VRM-kamervoorzitter ver-

wijst naar pagina 259 van het rapport.  

4. Hoofdstuk 4: Stimulering van diversiteit en mogelijke remediëring en 

beleidsaanbevelingen 

In hoofdstuk 4 stelt de VRM mogelijke antwoorden voor om de diversiteit te vrij-

waren of stimuleren. De klassieke indeling ervan behelst restricties, tegengewicht, 

economische interventie, transparantie en organisatorische maatregelen. Het rapport 

beschrijft ze uitgebreid. Carlo Adams zal vandaag enkele voorbeelden brengen.  

 

Vorig jaar al besprak hij met de commissie de maatregelen met betrekking tot 

gatekeepers. Als iemand actief is in zowel distributie, contentverdeling en content-

creatie, horen die zaken voldoende gescheiden te blijven, met goed functionerende 

Chinese muren. Een ander voorbeeld van een restrictie is een beperking van het 

aantal kanalen dat één enkele mediagroep zich toe-eigent in het DAB+-aanbod, 

aangezien het totale aantal kanalen niet oneindig is. Zoiets helpt een te grote 
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concentratie voorkomen, en vrijwaart de nodige ruimte op DAB+. Recent kwam dit 

aan bod met betrekking tot frequentiepakket 10. 

 

Anti-SLAPP-wetgeving om journalisten te beschermen, is een maatregel in de categorie 

tegengewicht. Een ander voorbeeld is de mogelijke evaluatie van het Evenementen-

besluit, gezien de snel evoluerende aard van evenementen. De VRM heeft die evaluatie 

gesuggereerd, maar beseft dat de coronacrisis wellicht niet het juiste moment is, 

met alle evenementen vooralsnog on hold.  

 

Onder economische interventie valt onder meer de klassieke stimuleringsregeling. 

De coronacrisis heeft de overheid tot extra maatregelen doen besluiten. Mogelijk 

volgen er nog. Ook hier is sprake van convergentie, maar dan tussen de verschillende 

bevoegdheidsniveaus, merkt Carlo Adams op. Naast de Vlaamse maatregelen zijn 

er ook federale of lokale initiatieven mogelijk. 

 

De eigendomstransparantie was voor de klassieke mediavormen altijd duidelijk, en 

heeft de VRM nooit voor problemen geplaatst. Voor digitale media geldt dat echter 

in mindere mate. De VRM zou dan ook extra mogelijkheden welkom heten om 

dergelijke informatie op te vragen. Dat zou hij dan ook kunnen doen bij andere 

sectoren die nauw bij de media betrokken zijn, zoals de communicatiesector. Ook 

zou het een interessante mogelijkheid zijn als de VRM informatie kon opvragen 

over buitenlandse mediadiensten die op Vlaanderen zijn gericht. Op dat vlak is ook 

al een en ander in beweging, constateert de spreker. Hij verwijst naar de onder-

handelingen op ERGA-niveau, waaraan heel wat Europese regulatoren deelnemen.  

5. Hoofdstuk 5: Algemeen besluit 

Het vijfde hoofdstuk brengt een korte samenvatting, punt per punt en per hoofdstuk, 

deelt Carlo Adams ten slotte mee. Hij zal deze niet voorlezen in de commissie maar 

verwijst naar het rapport.  

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen uit de commissie 

1.1. Wilfried Vandaele 

Zoals elk jaar is Wilfried Vandaele erg blij met het Mediaconcentratierapport. Niet 

alleen is het een waardevolle bron van zakelijke gegevens en andere data, maar 

bovendien bieden de aanbevelingen een geschikte kapstok voor het mediabeleid.  

 

Het valt het commissielid op dat deze aanbevelingen af en toe verder gaan dan de 

loutere mediaconcentraties, maar dat vindt hij geoorloofd. Hij heeft bijvoorbeeld 

in het rapport gelezen dat de VRM het geen goed idee vindt om persmisdrijven te 

correctionaliseren.  

 

De N-VA blijft veel belang hechten aan een rijk en pluriform medialandschap. Op dat 

vlak blijkt de situatie in 2020 niet echt verslechterd te zijn. Toch blijkt dat vijf media-

groepen 80 tot 100 procent van de markt beheersen, wat tot blijvende waakzaam-

heid moet aanzetten. Wilfried Vandaele kan alle begrip opbrengen voor 

rationalisering en bundeling om economische motieven. Hij constateert inmiddels 

wel de totale integratie van VTM Nieuws en Het Laatste Nieuws, die zich de jongste 

jaren heeft voltrokken. Hij gaat ervan uit dat zoiets ook wel nodig zal zijn voor het 

economische overleven in een krappere en onzekere markt. Ook de uitdaging om 

middelen niet naar het buitenland te laten wegvloeien, zal hierin een rol spelen. 

Ondanks die begrijpelijke economische drijfveren blijft er intussen wel een be-

hoefte aan pluriformiteit.  
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Dat de VRM nu al een toename van het DAB+-gebruik vaststelt, is alvast een mooie 

opsteker voor het beleid, dat voor die weg gekozen heeft. 

 

Op een VRM-peiling over de lokale media heeft maar 60 procent van de gemeenten 

gereageerd. Wilfried Vandaele polst hoe de VRM dit dan heeft georganiseerd. Soms 

vinden dergelijke vragen niet de juiste weg binnen een gemeentelijke administratie. 

Heeft de VRM ervoor kunnen zorgen dat de vragen zijn terechtgekomen bij wie ook 

zin heeft om erop te antwoorden? Van zijn eigen gemeente zou Wilfried Vandaele 

alvast niet kunnen zeggen bij welke persoon een dergelijke vraag zou terechtkomen, 

en daarin vormt De Haan wellicht geen uitzondering.  

 

Het opvolgen van streamingdiensten en videoplatformen moet van de VRM en zijn 

personeel nogal wat flexibiliteit vergen. Is die flexibiliteit en expertise inderdaad 

aanwezig? Heeft hij de situatie onder controle, met de nodige mensen en kennis. 

Of is het af en toe naar adem happen?  

1.2. Steven Coenegrachts 

Steven Coenegrachts dankt de VRM en Carlo Adams voor het lijvige rapport, dat 

hij als een soort State of the Union van het Vlaamse medialandschap beschouwt. 

Het bijzonder leerrijke Mediaconcentratierapport evolueert jaar na jaar en wordt 

steeds gedetailleerder, heeft het commissielid geconstateerd.  

 

Op 12 november 2020 besprak de commissie een VUB-rapport over de journalistieke 

zelfpromotie (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 588/1). Daaruit bleek hoe bedrijven 

binnen dezelfde mediagroep elkaar ook redactioneel versterken. Voorbeschouwingen 

voor de eigen entertainmentprogramma’s zijn te vinden in kranten, tijdschriften en 

andere redactionele bijdragen. Dit past dan in een strategie van de groep en komt 

niet voort uit redactionele onafhankelijkheid. Dit onderzoek geeft er inzicht in hoe 

mediaconcentratie meer behelst dan alleen marktaandeel. Ook de mate van inte-

gratie bepaalt het gewicht en de voetafdruk van een mediabedrijf. De commissie 

vroeg zich bij die bespreking af of de VRM bij zijn onderzoek ook dat aspect onder 

de loep zou moeten nemen. Acht Carlo Adams dat mogelijk in het volgende Media-

concentratierapport?  

 

2020 was voor alle sectoren een bijzonder jaar, beseft Steven Coenegrachts. De 

VRM heeft in zijn rapport de opvallende coronaparadox geschetst. Ondanks sterk 

gestegen mediaconsumptie zijn de advertentie-inkomsten teruggevallen. Het blijft 

een vreemde situatie, vindt het commissielid, dat zich afvraagt of de VRM een 

inzicht heeft in de beweegredenen van de adverteerders. Gaat het om investerings-

vrees wegens de coronacrisis of liggen er andere oorzaken aan de basis? Is de 

marktprijs van de advertenties gedaald?  

 

Dat de regionale omroepen het moeilijk hebben, is geen geheim. De omzet gaat 

sinds 2007 nochtans in stijgende lijn, maar de winst daalt. Kan Carlo Adams die 

discrepantie uitleggen? Zijn de kosten dan zo exponentieel gestegen dat de omzet-

stijging niet in winststijging vertaald raakt?  

 

Het rapport verwijst nu ook naar de advertentiebudgetten van de techgiganten. De 

vork van de schatting is nog erg ruim, maar geeft toch al enigszins een idee. Voor 

Google is de schatting bijvoorbeeld 93 tot 330 miljoen euro. Mogelijk is dat hoogste 

bedrag dan nog een onderschatting, veronderstelt Steven Coenegrachts, die alles-

zins blij is dat er toch al een zekere beeldvorming mogelijk is geworden. Australië 

heeft intussen beslist om Google te laten betalen voor de krantenartikelen die het 

toont. Hoe evalueert de VRM een dergelijke maatregel? Valt die ook voor Vlaanderen 

te overwegen? 
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De VRM beveelt aan om meer transparantie op te leggen met betrekking tot de 

digitale media. Om welke maatregelen zou het dan kunnen gaan? In hoeverre komt 

de omzetting van de AVMD-richtlijn door het Vlaams Parlement er al aan tegemoet? 

Een maatregel daaruit is dat Vlaamse content zichtbaar en vindbaar zal moeten 

worden. Heeft de VRM een visie over hoe zoiets in de praktijk kan worden gerealiseerd? 

Kan hij er criteria mee verbinden? Dreigt er geen risico dat alleen de grotere pro-

ducties, die sowieso al bekend waren, in zicht komen? Op die manier zouden door 

een goedbedoelde maatregel de kleinere spelers nog meer naar de achtergrond 

kunnen opschuiven.  

 

In de lockdown hebben spelers als Telenet en YouTube de technische kwaliteit van 

hun aanbod moeten verlagen om de capaciteit van het netwerk niet te overbelasten. 

De situatie zal zich wel eens normaliseren, maar ook dan zullen er steeds meer 

data worden gestreamd. Zal de VRM oog hebben voor de draagkracht van de net-

werken? Inboeten op de beeldkwaliteit mag toch niet de oplossing zijn, veronderstelt 

Steven Coenegrachts.  

 

Intussen blijven in Vlaanderen de kosten van het mediagebruik elk jaar stijgen. 

Kan de VRM onze situatie vergelijken met die van andere West-Europese landen?  

1.3. Katia Segers 

Namens de Vooruitfractie dankt Katia Segers Carlo Adams en de VRM voor dit lijvige 

veertiende rapport, een complexe analyse die zowel voor beleidsmakers als voor 

onderzoekers en studenten erg veel nuttige informatie oplevert. De opeenvolgende 

jaarrapporten brengen in beeld hoe onze mediamarkt altijd maar geconcentreerder 

wordt, zelfs als er in 2020 geen grote fusies te melden vielen. Maar de VRM bewijst 

tegelijk dat hij de groeiende complexiteit goed methodologisch blijft opvolgen met 

steeds verfijndere analyses. Zo is het commissielid erg blij met de concentratie-

index, waarvan ze verwacht dat die systematisch zal moeten worden bijgehouden. 

De vraag is natuurlijk ook wel hoeveel de VRM met zijn budget en opdracht aankan. 

Katia Segers waardeert ten zeerste dat de regulator binnen zijn mogelijkheden 

steeds zijn uiterste best blijft doen.  

 

Als belangrijkste conclusies poneert de VRM de steeds toenemende convergentie 

en verticale integratie, en het toenemende belang van data. Daarnaast is ook de 

al vermelde coronaparadox een belangrijk fenomeen, net als de toenemende auto-

promotie, die Steven Coenegrachts eveneens heeft vermeld. De VRM beschrijft die 

tendensen wel in zijn rapport, maar in welke mate zal hij ze in de toekomst kunnen 

blijven monitoren? Autopromotie kwam in de aandacht dankzij een VUB-onderzoek 

in opdracht van SBS Belgium. Kan de VRM een systematische monitoring in zijn 

takenpakket opnemen? Het gaat dan per slot van rekening om systematische inhouds-

analyse en is daardoor een tijdrovende bezigheid.  

 

Het eigenaarschap van data is eveneens van prominent belang. Wil de VRM het 

systematisch blijven monitoren? Is hij daartoe in staat? Wat zou de rol zijn van de 

Belgian Data Alliance? 

 

De VRM toont zich bezorgd omtrent de regionale omroepen en de radio. Zeker de 

regionale omroepen hebben te kampen met de coronacrisis en de dalende advertentie-

inkomsten. Wat kan het beleid daaraan doen? Kan de VRM dit blijven monitoren?  

 

Katia Segers is erg bezorgd over de verticale integratie vanwege met name de 

telecomoperatoren. Het commissielid heeft onlangs een vraag om uitleg over de 

naamsverandering van de SBS-zenders gesteld, die nu ‘Play’ in hun naam hebben 

gekregen (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2020-21, nr. 1801). Hier komen de Chinese 

muren in het gedrang. De VRM pleit voor garanties op het vlak van transparantie 

en beveelt aan om eventueel schotten tussen de bedrijven te plaatsen. Ziet hij 
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daar vooral voor zichzelf een rol, of is het veeleer een opdracht voor de Belgische 

Mededingingsautoriteit? Deze zaak wint almaar aan belang, aangezien DPG Media 

en de VRT rechtstreeks op eigen platformen werken, en Telenet en Proximus recht-

streeks contentproductie en aggregatie beginnen te verzorgen. In een zo totaal 

geaggregeerde mediawereld houden de Chinese muren nooit stand.  

 

In een van zijn aanbevelingen vermeldt de VRM eigendomsrestricties. Hoe kunnen 

die worden ingevoerd? Vanaf wanneer zouden ze aangewezen zijn?  

 

De convergenties creëren nieuwe noden op het vlak van regulering. In de huidige 

situatie zijn het internet en de geschreven pers weinig gereguleerd. Telecom wordt 

dan weer federaal gereguleerd. Katia Segers verwacht van de Federale Regering 

dat ze daar werk van zal maken.  

 

De VRM heeft er zeer goed aan gedaan om ook te wijzen op de problemen in 

verband met reclame voor gok- en kansspelen. Daarover heeft ook in het Vlaams 

Parlement een discussie plaatsgevonden naar aanleiding van de AVMD-omzetting 

(Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 644/4). De partijen hebben beloofd er werk van te 

maken, maar dat zal op federaal niveau moeten gebeuren. De bezorgdheid van de 

VRM kan dan een duw in de rug betekenen.  

 

In verband met de transparantie wijst de VRM op het belang van rapportering, die 

hij zelf ook al voor een groot deel voor zijn rekening neemt. De VRM vraagt een 

kenniscentrum voor cultuur- en mediaparticipatie, samen met het Kenniscentrum 

Mediawijsheid. Katia Segers gaat ervan uit dat er opnieuw een Kenniscentrum Media 

nodig is, onder andere om de onafhankelijkheid te monitoren. De VRM kan niet 

alles zelf doen, besluit het commissielid.  

1.4. Karin Brouwers 

Karin Brouwers dankt de VRM voor het bijzonder lijvige rapport, dat alle respect 

verdient voor alle werk dat erin is gekropen.  

 

Na de nodige aanpassingen aan de Europese richtlijnen zou de Vlaamse wetgever een 

grote schoonmaak van het Mediadecreet moeten houden, en het helemaal moeten 

uitkammen. Daarbij zullen de jaarlijkse aanbevelingen uit het Mediaconcentratie-

rapport een geschikt hulpmiddel zijn.  

 

2020 was het coronajaar, al dreigt ook 2021 dat nog enige tijd te blijven. De impact 

op de mediasector was groot. Karin Brouwers acht het wel nog wat te vroeg om al 

te besluiten of de coronaparadox een tijdelijk fenomeen was of een probleem met 

een blijvende impact. De coronacrisis lijkt wel tot gevolg te hebben gehad dat er 

zich in het medialandschap minder grote verschuivingen hebben voorgedaan dan 

anders bij de vijf grote crossmediale mediabedrijven van Vlaanderen. Volgens het 

rapport is er geen stijging op het vlak van risicovolle mediaconcentratie.  

 

Wel toegenomen is de internationale verstrengeling van de belangrijkste Vlaamse 

mediabedrijven. De mediaconcentratie die zich aanvankelijk vooral binnen Vlaanderen 

voordeed, krijgt nu wel een Belgisch/Europees vervolg. Dat geldt vooral voor de 

tv- en de krantenmarkt. Karin Brouwers roept op om die evolutie de komende jaren 

nauwlettend op te volgen. De sociale media zijn immers helemaal in buitenlandse 

handen.  

 

Het rapport over 2020 was het laatste vóór de AVMD-richtlijn. Vanaf het volgende 

rapport zal de impact daarvan duidelijk zijn, verwacht het commissielid.  

 

Qua methodologie moet de VRM de voorschriften uit het Mediadecreet naleven. Dit 

houdt in dat hij de concentraties in de Vlaamse mediasector in kaart brengt. 



803 (2020-2021) – Nr. 1 11 

  Vlaams Parlement 

Daartoe vertrekt de VRM traditioneel van een economische invalshoek, die stilaan 

op zijn grenzen stuit. Andere aspecten van de mediaverstrengeling blijven buiten 

de nochtans uiterst uitgebreide monitoring van de VRM.  

 

Steven Coenegrachts heeft al gewezen op de journalistieke autopromotie. Het vermelde 

VUB-onderzoek in opdracht van SBS Belgium heeft uitgewezen dat tv-journaals 

worden beïnvloed door de mediagroep van de zender, wat de vraag naar hun re-

dactionele onafhankelijkheid oproept. In de hoorzitting heeft Karin Brouwers ge-

vraagd of de VRM ook deze vorm van journalistieke autopromotie zou moeten 

monitoren. Dat zou dan best gebeuren als combinatie van kwantitatieve en kwalita-

tieve inhoudsanalyses. Professor Karen Donders antwoordde dat het mogelijk zou 

moeten zijn om ook de implicaties van de mediaconcentratie te onderzoeken, dus de 

gevolgen voor het nieuws dat de consument via de verschillende mediakanalen 

ontvangt. Daarvoor zou de VRM dan een beroep kunnen doen op de beschikbare 

onderzoekscapaciteit van de universiteiten.  

 

Indien de VRM ook dat aspect zou onderzoeken, dan zou het beleid op basis daar-

van actie kunnen ondernemen, vervolgt Karin Brouwers. De overheid wil de pers-

vrijheid uiteraard niet schaden, maar kan zich toch bezorgd tonen over bepaalde 

evoluties, en bepaalde maatregelen overwegen.  

 

Op pagina 60 van het voorliggende rapport verwijst de VRM overigens naar die 

VUB-studie. De regulator acht bijkomend onderzoek nodig om de gevolgen op het 

vlak van mediaconcentratie verder in kaart te brengen. Welk standpunt neemt hij 

zelf in tegenover een eventuele uitgebreidere scope voor zijn monitoringopdracht, 

die dan alle aspecten van de mediaconcentratie mee zou beschouwen? Is de VRM 

bereid om daartoe met de universiteiten samen te werken?  

 

Karin Brouwers gaat dan in op het bijzonder uitgebreide hoofdstuk met beleids-

aanbevelingen en -suggesties. Daarin mist het commissielid wel een indicatie van 

de hoogdringendheid of maximale impact van bepaalde maatregelen. Daarom 

vraagt ze aan Carlo Adams welke aanbevelingen de VRM zelf als prioritair ziet bij 

een eerstvolgende aanpassing van het Mediadecreet.  

 

Op pagina 313 beveelt de VRM een regelgevend kader aan om bij bepaalde fusies, 

overnames en samenwerkingsverbanden ‘public interest tests’ op te leggen. Wie 

zou die regelgeving moeten uitvaardigen: Europa, België, een andere overheid? 

Wie zou de tests moeten uitvoeren? Mooi klinkt het wel, maar Karin Brouwers ziet 

niet meteen een haalbare praktische invulling.  

 

Naar aanleiding van het vorige rapport hebben bepaalde spelers uit de uitgevers-

wereld aangegeven dat de rapportering met hen geen rekening heeft gehouden. 

Het gaat onder meer om PMG, de op vier na grootste uitgever. Sommige kleinere 

uitgevers komen dan weer wel in het rapport voor. Gaat het om een vergetelheid 

van de VRM, of houdt die bewust geen rekening met vakbladen?  

2. Antwoordenronde 

Carlo Adams dankt de commissie voor de geïnteresseerde vragen en vriendelijke 

blijken van appreciatie, die hij aan de VRM-administratie zal overmaken.  

 

Wilfried Vandaele had een vraag in verband met het correctionaliseren van pers-

misdrijven. De VRM heeft geen minister van Justitie willen spelen, maar constateert 

dat persmisdrijven tot hiertoe een bevoegdheid zijn van het Hof van Assisen. Mocht 

men dat hof afschaffen of het misdrijf als correctioneel gaan beschouwen, dan zou 

het veel eenvoudiger worden om tegen journalisten te procederen. Carlo Adams 

ziet hiervan mogelijk positieve effecten, maar ook negatieve. Het risico bestaat dat 

het procederen een drukkingsmiddel wordt, met Amerikaanse toestanden voor 
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gevolg. In de Verenigde Staten worden journalisten voortdurend bedreigd met 

exorbitante schadeclaims en op die manier in hun functioneren belemmerd. De 

VRM heeft dit enkel willen signaleren, zonder zich uit te spreken over de weg die 

de overheid zou moeten inslaan.  

 

Wilfried Vandaele peilde ook naar de manier waarop de VRM de gemeenten heeft 

gecontacteerd. De VRM heeft de vraag telkens tot de informatieambtenaar van de 

gemeente gericht, waarvan hij vermoedt dat dit de meest aangewezen persoon is. 

Met een respons van 60 procent zou men kunnen opmerken dat bijna de helft niet 

heeft geantwoord. Anderzijds was het ook maar de eerste keer, en veronderstelt 

Carlo Adams dat de VRM bij het lokale niveau geen al te grote bekendheid geniet. 

Bij toekomstige iteratie en toenemende feedback van de bevindingen, verwacht de 

spreker een gunstige evolutie van de respons.  

 

Sommige commissieleden vragen zich af of de VRM met zijn beperkte middelen 

opgewassen is tegen de snelle evoluties in de mediawereld. Carlo Adams bevestigt 

dat de middelen beperkt zijn. De administratie stelt negentien vte te werk. Het 

mediaconcentratierapport is in hoofdzaak een werkstuk van de economische cel. 

Met het oog op de mediavernieuwing heeft de VRM recent wel twee mediawatchers 

in dienst genomen om sociale media te monitoren, waaronder YouTube. Ze leggen 

ook contacten met de bekendste Vlaamse influencers.  

 

Ook de vraag van Katia Segers over mogelijke inhoudelijke monitoring houdt hiermee 

verband. De vraag is steeds wat mogelijk is voor de VRM. Ook minister Benjamin 

Dalle heeft die vraag al gekregen. Er zijn maar twee mogelijkheden: extra personeel 

toekennen aan de VRM, of de VRM een beroep laten doen op academische studies. 

Een combinatie van de twee zou ook wel mogelijk en zelfs wenselijk zijn, oordeelt 

Carlo Adams. Daarmee heeft hij ook geantwoord op de vraag van Steven Coenegrachts 

over de VUB-studie.  

 

Ook over de coronaparadox hebben commissieleden vragen gesteld. Het gaat niet 

zozeer om gestegen kosten, maar om weggevallen inkomsten. De verliezen uit 

weggevallen advertenties overstijgen de winsten uit de extra verkoop. Bepaalde 

reclameregies hebben gereageerd met promotarieven, wat inderdaad de prijzen 

van de reclame heeft doen dalen. De vraag waarom ondernemingen minder uitgeven 

aan hun publiciteit, is zuiver economisch. Vaak valt hun eerste keuze daarop als het 

op bezuinigen aankomt. Bovendien zijn bepaalde economische activiteiten helemaal 

stopgezet, zoals bijvoorbeeld het toerisme en het bijbehorende vervoer. Het had 

dan ook geen zin om daarvoor nog reclame te maken. Carlo Adams verwacht dat 

de zaken wel terug zullen normaliseren wanneer de relance goed op gang komt. 

 

De Australische maatregelen vormen een heel interessante case, die nader onderzoek 

verdient. Het is wellicht nog wat vroeg om er nu al conclusies aan te verbinden, 

maar de VRM wil er zeker naar kijken. De vraag is dan of dit interessante experiment 

geen perverse effecten heeft gesorteerd. Zo kan de kritiek verschuiven van de 

instantie met een hoge machtsconcentratie, bijvoorbeeld Facebook, naar het beleid 

om dit geliefde sociale medium beperkingen op te leggen.  

 

Wat de transparantie betreft, kan de VRM informatie opvragen bij audiovisuele spelers 

en kranten, maar om dit ook te doen voor video op websites is zijn decretale bevoegd-

heid erg beperkt en sterk afhankelijk van het type content. Daar stuit de VRM op 

de grenzen van zijn bevoegdheid. Hij zou er meer vat op willen krijgen.  

 

Carlo Adams bevestigt de constatering van Steven Coenegrachts over de mobiele 

netwerken, die overigens in zelfs nog hogere mate voor de vaste netwerken geldt. 

Zo heeft Netflix wegens een teveel aan consumptie zijn resolutie naar beneden 

bijgesteld. De draagkracht van de netwerken behoort echter hoegenaamd niet tot 
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de VRM-bevoegdheid en is veeleer een zaak voor het BIPT of de CRC. Ook 4G en 

5G zijn aspecten die daar worden opgevolgd.  

 

Een vergelijking met andere Europese landen heeft de VRM vooralsnog niet gemaakt. 

Het rapport van zijn in mankracht beperkte administratie bedraagt nu al 350 pagina’s. 

Dergelijke vergelijkingen zijn natuurlijk wel interessant. Mogelijk kan het informatie-

systeem van ERGA op dat vlak iets opleveren, of opnieuw de academische sector.  

 

Katia Segers had vragen over de Chinese muren. Hoewel Carlo Adams de zaak 

interessant vindt, heeft de VRM niet meteen een pasklaar antwoord. Ook hier is 

sprake van een verdeelde bevoegdheid, met naast het toezicht op de media ook 

de vennootschappenstructuur en het economische recht. De spreker gaat ervan uit 

dat de Belgische Mededingingsautoriteit op dat vlak inderdaad een rol te spelen 

heeft. Met die autoriteit onderhoudt de VRM ook nu al voor bepaalde zaken contact, 

zoals bijvoorbeeld de marktanalyse. Ook op wetgevend niveau zullen er hier mogelijk-

heden zijn. Dan zou de vraag aan de orde zijn of dat samenwerkingsakkoorden 

nodig zou maken. Het zijn vragen die niet voor de vuist weg te beantwoorden 

vallen, maar die nader onderzoek verdienen. 

 

De VRM-visie op eigendomsrestricties omvat in de eerste plaats transparantie, met 

een eventuele mededelingsplicht voor bepaalde wijzigingen. Ook zoiets kan door 

de wetgever worden opgelegd, en ook daarbij komen de aspecten mededinging en 

vennootschapsrecht kijken.  

 

Net als Karin Brouwers vermoedt Carlo Adams dat de coronacrisis een verklaring is 

voor het relatief kleine aantal wijzigingen in 2020. Hij beaamt dat de internationale 

spelers een altijd maar grotere rol aan het verwerven zijn.  

 

Onder het motto ‘bis repetita placent’ verwijst de spreker op de vraag naar de 

monitoring van autopromotie opnieuw naar een mogelijke samenwerking met de 

universiteiten en/of versterking van de VRM.  

 

Hetzelfde commissielid stelde de nogal moeilijke vraag welke van zijn beleids-

aanbevelingen de VRM zelf prioritair vindt. De VRM heeft de belangrijke aanbevelingen 

alvast geel gearceerd. Het gaat hier echter om beleidskeuzes. De VRM kan mogelijk-

heden aanreiken en tekortkomingen vaststellen, maar de keuzes komen aan de beleids-

makers toe. Er valt ook een regelgevingsagenda te volgen, met onder andere de 

omzetting van de AVMD-richtlijn. De VRM bevindt zich niet in de positie om daarin 

te interfereren.  

 

Een ‘public interest test’ is eveneens een zaak voor eventuele regelgeving. Zelf-

evaluatie biedt op dat vlak misschien enige perspectieven, maar dan wordt het een 

soort ex-ante-evaluatie. Dan is de vraag aan de orde of de verplichting beperkt blijft 

tot een loutere mededeling aan bijvoorbeeld de Belgische Mededingingsautoriteit, 

en welke rol de VRM daarin te spelen zou hebben.  

 

De vraag over de niet-opname van PMG in het rapport is een detailvraag waarop 

de VRM-kamervoorzitter niet meteen een pasklaar antwoordt heeft. Hij kan het 

nog laten opzoeken. 

 

 

Elisabeth MEULEMAN, 

voorzitter 

 

Steven COENEGRACHTS 

Katia SEGERS 

Klaas SLOOTMANS, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AVMD audiovisuele mediadiensten 

BIPT Belgisch Instituut voor Postdiensten en Telecommunicatie 

CRC Conferentie van Regulatoren voor de elektronische Communicatiesector 

DAB digital audio broadcasting 

DPG (historisch) De Persgroep 

ERGA European Regulators Group for Audiovisual Media Services 

PMG Professional Media Group 

SBS Scandinavian Broadcasting System 

SLAPP Strategic Lawsuit Against Public Participation 

VRM Vlaamse Regulator voor de Media 

VRT Vlaamse Radio- en Televisieomroeporganisatie 

vte voltijdsequivalent / voltijdequivalent 

VTM Vlaamse Televisiemaatschappij 

VUB Vrije Universiteit Brussel 

WTV West-Vlaamse Televisie 


